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لىب لي أ ن أ تقدم بجزيل الشكر ييط   :والتقدير والعرفان ا 

من  فزادناوعلما وعطاء الباحثين محبة  الذي غمر و قوب عيسىبق ال س تاذ الدكتور 

 ا بذلهولم الرسالة،س يادته بال شراف على هذه  ومعين عمله،وذلك لتفضلوافر خبرته 

مداده بالتوجيهات والآراء السديدةو  الباحث،متابعة عمل  وجهد فيمن وقت   ا 

عنويا م ا و ودعمه علمي الباحث،الملاحظات القيمة التي كان لها عظيم ال ثر في توجيه و 

متعه زاء و الج تعالى خيرجزاه الله ير و التقدادته كل الشكر و فلس ي العمل،ل نجاز هذا 

 . العافيةبالصحة و 

لىكما نتقدم بشكر الجزيل  علوم قسم ال أ ساتذةاللجنة المناقشة والى كل  أ عضاء ا 

ية وتس يير الموارد البش  والتنظيمتخصص علم النفس العمل  وأ ساتذةالاجتماعية 

من  أ ونشكر كل من قدم لنا المساعدة في انجاز هذا البحث سواء من قريب  وأ خيرا

  .بعيد 



 

 

 كثيرة هي لحظات الفرح التي نمر بها ولكل منها طعمها الخاص ولونها

 المميز، ولكن فرحة النجاح من أ جمل اللحظات التي نمر بها في حياتنا

  :انا اهدي ثمرة جهدي لذلك

لى أ عز وأ غلى ما  -  أ ملك في هذه الدنيا أ مي الحبيبة حفظها هللا لنا وأ طالا 

 التي ساندتني طيلة مساري الدراسي، في عمرها -

لى س ندي أ بي الغالي رحمه  -  اللها 

لى أ خوات الذين ساندوني  -  . في كل خطوةو في كل لحظةا 

لى أ خواتي حبيباتي  -  المحفز ليو  لطالما كن العامل الداعم اللاتيا 

لى صديقاتي -  ، خديجةليندة:كن بجانبي طول الوقت تياللا و ا 

 

 فرحاتي أ مينة

  



 

 

لى من لوله لما رأ ت البشية نور ال سلام وطريق ال ا   لى هدايلى خير البرية ا  ة ا 

لىالمصطفى صلوات الله وسلامه  لى من غرس  عليه، ا  من ربياني صغيرا ا 

يماني فاطمأ ن بها سائر  لىشجرة ا  من أ وصلني بكلماته وتشجيعه  فكري، ا 

لى لى من عشق الدعاء لح الدائم، ا  فظي من ضحى بالكثير والقليل من أ جلنا ا 

لى الدعم   حفظه الله وأ طال في عمره وأ حسن في عمله والس ند أ بيا 

لى من لم أ وفيها حقها مهما  لىا  لى من تحملت وكابدت وعانت حتى ا   وصفت، ا 

لىهذه  لى المرحلة، ا  .. أ مي .التي ل أ وفيها شكر ول ثناء  من وقفت بجانبي ا 

 حفظها الله وأ طال في عمرها وأ حسن في عملها

خوتي( ليكم عضدي )ا  لى من أ جدهم بقربي نعم العون والس ند ا   .ا 

لى رفقاء الدرب وجميع من كان لهم دور في هذا العمل المتواضع  ا 

.  

 

 حمزة غسيري       

  



 

 

 



 

 

Abstract 

This research aims to choose a number of hypotheses, as follows: 

 - There is a relationship between the prevailing leadership style and organizational 

communication from the point of view of the department heads of University 

MohammedKheidar Biskra. 

 - There is a relationship between the bureaucratic leadership style and organizational 

communication at the University of Mohamed Kheidar Biskra. 

 - There is a relationship between the democratic leadership style and organizational 

communication at the University of Mohamed Kheidar Biskra. 

- There is a relationship between leadership style, chaotic style, and organizational 

communication at the University of Mohamed Kheidar Biskra. 

To test the validity , or denial of these hypotheses, or to adopt the descriptive approach, 

on an intentional sample of 20 respondents from the heads of departments of the 

University of Mohamed Kheidar Biskra. Between these two variables, and based on 

the results of the analysis using the SPSSv25 program, we reached the following 

results: 

 - There is a relationship between leadership style and organizational communication 

from the point of view of department heads, University of Mohamed Kheidar Biskra. 

The validity of this hypothesis has been confirmed and the existence of a medium 

relationship between leadership style and organizational communication. 

There is a relationship between the bureaucratic style and organizational 

communication, Mohamed Kheidar Biskra University. 

There is no relationship between the leadership style and organizational 

communication, and this means that leaders who follow a distinct leadership style tend 

to be better communicators with their employees and succeed in establishing effective 

communication relationships within the organization. 

As for the third hypothesis, it was found that the chaotic style of leadership does not 

correlate strongly with organizational communication at the University of Mohamed 

Kheidar Biskra. This means that leaders who follow a chaotic style of leadership may 

find it difficult to establish effective communication relationships with their employees 

within the organization. 

Key words   : leadership, communication, organization positive Relationship 
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